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سفیر ایران در پکن:

پول بلوکه شده در چین نداریم
سفیر ایران در پکن گفت: ما پول بلوکه شده در 
چین نداریم. خیلی از پروژه ها در ایران امروز توسط 
چینی ها انجام می شود و برخی از پروژه ها نیز در 
دست اقدام است. محمد کشاورززاده، سفیر ایران 
در پکن در گفت وگو با »مهر« در پاسخ به این سوال 
که چین با چه هدفی نقش میانجی را میان ایران و 
عربستان بازی کرده است و آیا چین قصد دارد علاوه 
بر بازیگری اقتصادی، به یک بازیگر سیاسی در منطقه 
غرب آسیا تبدیل شود، اظهارداشت: آقای چین گانگ، 
وزیرخارجه چین در دیدار آقای امیرعبداللهیان و وزیر 
خارجه عربستان تاکید کرد که »ما برای اینکه بتوانیم 
بین ایران و عربستان میانجی گری کنیم، میزبان شدیم 
و این کار برای منافع شخصی خودمان نبوده است. ما 
دو کشور مهم در منطقه را آوردیم باهم نشستند و 
صحبت کردند تا زمینه صلح و ثبات بیشتر در منطقه 
خاورمیانه فراهم بشود.« وی افزود: چین هم نسبت به 
روابطش با ایران بسیار توجه دارد و هم به عربستان که 
یکی از شرکای مهم این کشور است. هم اکنون تعداد 
زیادی از کشورها، حتی کشورهایی که رابطه نزدیکی 
با آمریکا دارند شریک اول تجاری شان چین است. چین 
به عنوان یک قدرت اقتصادی برتر در دنیا امکانات بسیار 
زیادی دارد که همه کشورها ترجیح می دهند از این 

فرصت استفاده بکنند.
 

  چین به دنبال هژمونی در جهان نیست
سفیر ایران در پکن، با بیان اینکه چین دنبال این 
نیست که بخواهد هژمونی خود را در جهان و یا منطقه 
ایجاد کند، ادامه داد: چین طبق آن طرح هایی که 
دارد مانند »ابتکار امنیت جهانی« یا »ابتکار توسعه 
جهانی«، اعتقادشان بر این است که همه می توانند از 
دنیا منتفع بشوند و می شود برای همه یک زمین برد- 
برد را فراهم کرد. در سخنان و سیاست هایشان دائما 
این موضوع مطرح می شود که ما به دنبال این نیستیم 
که بخواهیم کشوری را تحت نفوذ خودمان قرار بدهیم 
یا بخواهیم از آن سوءاستفاده بکنیم و به همین دلیل 
هم سیاست هایی که در پیش گرفتند سیاست های 
عدم مداخله در امور داخلی کشورهاست. وی همچنین 
با اشاره به توافق ایران و عربستان به عنوان دو کشور 
آسیایی بدون دخالت کشورهای غربی بیان داشت: 
این توافق تجربه خوبی برای کشورهای منطقه بود و 
به قول وزیر خارجه چین می تواند الگوی خوبی برای 
سایر کشورها باشد که با گفت وگو می شود برخی از 
مسائل را حل کرد و واقعا چینی ها در این زمینه حسن 

نیت نشان دادند.

  روابط تهران و پکن، رابطه رو به جلوست
کشاورززاده همچنین در ادامه این گفت وگو با 
اشاره به روابط ایران و چین گفت: روابط تهران و 
پکن همیشه یک رابطه رو به جلو و روبه توسعه بوده 
است و روابط ما از زمانی که آقای شیء جین پینگ 
در سال ۲۰۱۶ به ایران سفر کرد به مشارکت جامع 
راه بردی ارتقا پیدا کرد و متعاقب آن برنامه ۲5 ساله 
همکاری های مشترک با چین را شاهد بودیم. وی 
تاکید کرد: چین خریدار نفت ایران هست و بخش 
اعظمی از نیازهای داخلی کشورمان از چین تأمین 
می شود. همین طور دیدار سران و مقامات عالی دو 
کشور در طول این سال ها برقرار بوده، به خصوص 
در دولت سیزدهم که جناب آقای رئیسی سفری به 

چین داشتند.

  اثرات توافق بزرگ در منطقه
سفیر ایران در پکن، با اشاره به همکاری اقتصادی 
چینی ها با ایران ادامه داد: چینی ها در مواردی که 
ما نیاز به کمک داشتیم به کمک ما شتافتند و اگر 
خاطرتان باشد در دوران کرونا و شرایط سختی که 
کشور ما داشت تأمین ۱۲۰ میلیون دوز واکسن برای 
ایران نکته بسیار مهمی بود که چینی ها در این زمینه 
به ما کمک کردند. وی اظهارداشت: چین به صورت 
متعارف و غیرمتعارف از ایران نفت می خرد و یکسری 
از کالاهای اساسی ما از این کشور تأمین می شود. 
در سفر اخیری هم که آقای رئیس جمهور به چین 
داشتند روابط شتاب خوبی گرفته است و ان شاءا... در 
آینده نزدیک روابط تجاری مان بیش از پیش توسعه 

پیدا خواهد کرد.

  پول بلوکه شده در چین نداریم
کشاورززاده همچنین در پاسخ به این سوال که 
آیا ایران پول های بلوکه ای در چین دارد؟ گفت: 
خیر؛ ما پول بلوکه شده در چین نداریم. خیلی از 
پروژه ها در ایران امروز توسط چینی ها انجام می شود 
و برخی از پروژه ها نیز در دست اقدام است. همچنین 
آمریکایی ها شرکت های زیادی از چینی را تحریم 
کردند و شرکت های چینی متضرر شدند اما با این 
حال شرکت های چینی هنوز در ایران حضور دارند. 
این دیپلمات کشورمان در ادامه با اشاره به تبلیغات 
منفی رسانه های غربی علیه چین بیان داشت: این 
تبلیغات بیشتر نشأت گرفته از حسادت آنها نسبت به 
پیشرفت های است که چین دارد. به عنوان مثال امروز 
شاهد تورم در کشورهای غربی به خصوص آمریکا 
هستیم اما تورم چین نزدیک یک درصد است. طبق 
آمارهایی که کشورهای غربی منتشر کرده اند زندگی 
مردم چین ظرف چهل سال گذشته کاملا متحول شده 
است و این نکته قابل توجه است که این ثروتی که 
چینی ها به دست آوردند با استعمار کشورهای دیگر 
نبوده است. چین مانند کشورهای غربی نبود که بروند 
آفریقا یا آمریکای لاتین یا آسیا را استعمار و ثروت آنها 

را چپاول کنند.

گـــــزارش

نگـــــره

آرمان ملی- مطهره شفیعی: در این روزها بارها درباره اسیدپاشی 
به چهره زنان بدحجاب موضوعاتی طرح و البته تکذیب شده است. این 
اقدام غیرقانونی از سوی هیچ نهادی پذیرفته نیست و نیروهای خودسر 
بعضا برای ایجاد هراس چنین موضوعاتی را مطرح می کنند. در اذهان 
بسیاری از افراد هست که در پاییز سال ۱۳۹۳ چهار زن جوان در 

اصفهان هدف حمله با اسید قرار گرفتند .

 تلاش برای متهم کردن اصلاح طلبان
 جریانی سال هاست در تلاش برای القای موافقت اصلاح طلبان 
با اسیدپاشی بر صورت زنان هستند و روایت هایی را بیان می کنند 
که قابل تامل است. از جمله شخصیت هایی که تاکید بر القای 
اسیدپاشی اصلاح طلبان دارد، محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه 
اسلامی مهندسین است. باهنر در سال ۹4 گفته بود: »زمانی که 
آقای موسوی خوئینی ها دادستان بود، افرادی خودسر بر روی صورت 
خانم های بدحجاب اسید می پاشیدند که آقای ناطق نوری آن زمان 
وزیر کشور بود با عاملان اسیدپاشی برخورد کرد، اما آقای خوئینی ها 
می گفت که آنها باید آزاد شوند. بنابراین در فرایند تندروی ها ما از هر 
دو طرف شاهد رفتارهای خودسرانه بوده ایم و کسی از این مساله دفاع 
نمی کند.« باردیگر در سال ۱4۰۱ جوانان اصلاح طلب را هدف قرار 
می دهد و مدعی می شود: »آقای خوئینی ها آن زمان دادستان کل 
بود. آن موقع تعدادی از جوان های به اصطلاح حزب الهی درخیابان 
ولیعصر)عج( تهران، به »صورت« چند خانم بی حجاب اسید پاشیده 
بودند. آقای ناطق نوری که وزیر کشور بود، این جوان ها را بازداشت 

کرد. آقای خوئینی ها که حالا اصلاح طلب شده ، خطاب به وزیر کشور 
گفته بود که چرا اینها را بازداشت کردی؟ من دادستان هستم و باید 
دستور آزادی شان را بدهی. اینها حزب الهی بودند و به وظیفه شان 
عمل کردند. آن روز خودم به آقای خوئینی ها گفتم تو دادستان کشور 
هستی. مهم ترین ارزش در این کشور اجرای قانون است. اگر کسی 
در این مملکت بخواهد سرخود قانون شکنی کند، فردا که داری با بنز 
در خیابان حرکت  می کنی، جلوی تو را می گیرند، پیاده ات می کنند و 
می گویند تو مسئول هستی، برو سوار موتورسیکلت بشو. تو دادستان 
هستی. فردا نوبت خودت می شود؛ پس فردا نوبت دیگری می شود. 
گفتم اگر قانون شکنی بشود، اولین فدائیان قانون شکنی خود شماها 
خواهید بود. کسی که رفته اسید به صورت مردم ریخته، باید بازداشت 
شود.« باهنر باردیگر در همان سال گفته بود: »زمانی که آقای موسوی 
خوئینی ها دادستان بود، افرادی خودسر بر روی صورت خانم های 
بدحجاب اسید می پاشیدند که آقای ناطق نوری آن زمان وزیر کشور 
بود با عاملان اسیدپاشی برخورد کرد، اما آقای خوئینی ها می گفت که 
آنها باید آزاد شوند. بنابراین در فرایند تندروی ها ما از هر دو طرف شاهد 
رفتارهای خودسرانه بوده ایم و کسی از این مسئله دفاع نمی کند.« 
همچنین در ایام دهه فجر سال ۱4۰۱ گفت وگوی برنامه »حضور« با 
محمدرضا باهنر منتشر شد. باهنر طی آن برنامه مطالبی را در خصوص 
دستور آزادی افراد اسیدپاش به زنان توسط دادستان وقت کل کشور 

آیت ا... سیدمحمد موسوی خوئینی ها مطرح کرده بود. 
  فرزند پاسخ داد

بالاخره سکوت شکست و دیروز فرزند آیت ا... موسوی خوئینی ها 

به اظهارات باهنر پاسخ داد که در بخشی از آن آمده است: »آیت ا... 
سیّدمحمّد موسوی خوئینی، از سوی امام خمینی)رض( به سِمت 
»دادستان کلّ کشور« و عضویت در »شورای عالی قضائی« منصوب 
شدند. مدیریت دستگاه قضائی بر عهده  »شورای عالی قضائی« بود 
و دادستان کلّ کشور، نه مسئولِ دستگیری یا آزادیِ اشخاص بود و 
نه چنین اختیاری داشت. آقای باهنر پس از سه دهه حضور در قوّه  
قانون گذاری، نباید از این نکته غفلت می کردند. به رغم جست وجو، 
اسیدپاشی به خانم های بی حجاب، اصلا سابقه ای در دوران امام)ره( 
ندارد. هرچند تغییری در موضوع نمی  دهد، ولی اگر آقای باهنر نسبت 
به این موضوع اطّلاعی دارند؛ با ذکر تاریخ و مدرک معتبر اعلام کنند.«

  چالش موسوی خوئینی ها و هاشمی 
نکته قابل تامل آنجاست که موسوی خوئینی ها هم به نقد مواضع 
آیت ا... هاشمی درباره حجاب می پردازد. به عنوان نمونه در سال ۹7 
مدعی شده بود: »در مورد برخورد با خانم ها که بدحجاب بودند. ایشان 
در نمازجمعه گفت باید زندان مختص زنان درست کنیم به شکلی که 
نگهبان و همه عوامل آن زن باشند. خطبه های نمازجمعه ایشان را در 
دهه ۶۰ بخوانید سوپر رادیکال  بود.« تغییر رویکرد افراد در گذر زمان 
قابل کتمان نیست و البته عجیب و پدیده منفی هم قلمداد نمی شود بلکه 
بعضا مثبت و در مسیر همراهی با جامعه است. آیت ا... هاشمی اظهارات 
زیادی درباره حجاب داشتند به عنوان نمونه تصریح کرده بود: »مثلا همه 
مصیبت جامعه را در این می دانند که چرا چند تا زن اینگونه در خیابان ها 
حضور پیدا می کنند. البته زنان باید حداقل حجاب را رعایت کنند. ولی 
بقیه مسائل اصلی جامعه چه می شود؟ حق النّاس در مال، جان، آزادی 
و... همه حقوق انسان وجود دارد. باید سطح فکر جامعه را به بالاتر از این 
مسائل هدایت کنیم.« برخی دیگر هم هستند که از حجاب به عنوان ابزار 
هجمه به هاشمی استفاده می کردند مانند ابراهیم فیاض که مدعی است: 
»همان کاری که آقای هاشمی رفسنجانی شروع کرد یعنی او و دولت غرب 
گرایش حجاب را کم کردند و خانواده از بین رفت، طلاق زیاد شد، آرامش 
اجتماعی در خانواده از بین رفت، سلول اجتماعی که خانواده است، دچار 
بحران شد. در نتیجه اینکه جامعه دچار بحران شد، بدتر از همه زنان دچار 
بحران شدند، ازدواج را از دست دادند.« محسن هاشمی اما در دفاع از 
مواضع پدر می گوید: »آیت ا... هاشمی رفسنجانی، چه در موضوع حجاب 
و چه در سایر امور دینی معتقد به اجبار نبود. او در معرض تکامل و تحول 
و تغییر بود و از تغییر هیچ ترس و ابایی نداشت. در دهه نخست انقلاب و 
شرایط جنگ، فضای شور انقلابی جامعه، اقتضای یک نوع رفتار اجتماعی 
و عرف را داشت که یکی از مظاهر آن هم حجاب بود، این به عنوان یک 
خواست اکثریت جامعه و امرعرفی بود و ایشان هم طبیعتا تابع عرف بود. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: نگاهی به سال 
جدید، تحولات و مسائل پیش رو نشان می دهد 
که جدای از مسائلی همچون بحث شعار سال 
یعنی »مهار تورم« که دولت و سایر ارگان ها 
بسیار روی آن مانور و تبلیغات می کنند، بحث 
اقتصاد ملتهب و مشکلات معیشتی جامعه که 
نارضایتی هایی را فراهم آورده، مساله حجاب و... 
که همه بر نگاه و رویکرد جامعه تاثیر مستقیم 
دارد. مساله مهم تر در پیش بودن انتخابات مجلس 
شورای اسلامی است که در پایان سال یعنی 
۱۲ اسفندماه با آن مواجهیم و چیزی به گزافه 
نیست اگر بگوییم جریانات سیاسی از هم اکنون 
نیم نگاهی به انتخابات و برنامه های پیش روی 
خود دارند. این در حالی است که شاید کسانی 
از جامعه بحث انتخابات را در میان مسائلی که 
به آن فکر می کنند، نمی آورند. نکته اینجاست 
که در چنین شرایطی اصلاح طلبان، اصولگرایان، 
معتدلین و مستقلین باید طرحی نو دراندازند 
و تحت شرایطی مردم را به حضور در انتخابات 
مجلس دوازدهم ترغیب کنند. هر چند که در 
این میان شاید اگر از هر فعال سیاسی از هر جناح 
پرسیده شود که شرایط حضور حداکثری و 
مشارکت پرشکوه مردم در انتخابات چه خواهد 
بود موارد مشخصی را بر خواهند شمرد. اما 
شاید مهم ترین مساله را بتوان افزایش اعتماد 
عمومی از طریق حل برخی مشکلات و مطالبات 

مدنظر جامعه دانست و مضاف بر آن اراده ای برای 
حل مشکلات اقتصادی و بین المللی که شاید 
مجموعه اینها بتواند سیگنال هایی به جامعه 
دهد که فضا برای حضور در انتخابات در جهت 
تغییر در مسیر بهبود آماده است. قدرمسلم 
جریان های سیاسی به ویژه اصلاح طلبان نیز با 
توجه به سیاست های کلی حاکمیت در خصوص 
انتخابات، سمت گیری و تصمیم گیری های خود 
را انجام خواهند داد و هر اندازه بتوانند آزادانه در 
این فضا فعالیت کنند، حضور پررنگ تری در این 
فضا خواهند داشت. گرچه نباید در این میان از 
برخی جریانات که به دنبال ایجاد فضای سرد و 
دوقطبی در جامعه هستند نیز گذشت. جریاناتی 
که اساسا پیروزی و موفقیت خود را در حضور 
حداقلی مردم در انتخابات و کاهش مشارکت 
می بینند. حال باید دید با توجه به آنچه در جامعه 
می گذرد، رویکردهای جامعه و حاکمیت در سال 
جاری منتهی به انتخابات شاهد چه فرایندهایی 

خواهیم بود. 

  دور جدید فعالیت جبهه اصلاحات
سخنگوی جبهه اصلاحات درباره آخرین 
وضعیت جبهه اصلاحات اظهارکرد: دوره قبلی 
هیات رئیسه جبهه اصلاحات در انتهای سال 
گذشته به پایان رسید. هم اکنون جبهه اصلاحات 
در حال تدارک مقدمات کار برای تشکیل دور 

جدید هیات رئیسه است. علی شکوری راد در 
ادامه با بیان اینکه هیات رئیسه دوره جدید با 
رای دبیران کل و اشخاص حقیقی عضو جبهه 
اصلاحات تعیین می شوند، افزود: فکر می کنم 
دوره جدید هیات رئیسه از اوایل اردیبهشت آغاز 
شود. این فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین 
بیان کرد: رئیس جدید جبهه اصلاحات هم با رای 
مجمع عمومی انتخاب خواهد شد. وی درباره خط 
 مشی جبهه اصلاحات در سالجاری و انتخابات 
مجلس شورای اسلامی گفت: خط مشی جبهه 
اصلاحات توسط مجمع عمومی و پس از تشکیل 

دوره جدید تعیین خواهد شد.

  فضای سیاسی را رصد می کنیم 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با 
انتخابات پیش رو و برنامه حزب متبوعش برای 
انتخابات مجلس اظهارداشت: هنوز وارد این 
بحث نشدیم و منتظریم ببینیم دستوری که مقام 
معظم رهبری در سخنرانی اخیر خود فرمودند 
که مسئولان مقدمات برگزاری انتخابات رقابتی 
با مشارکت بالا را فراهم کنند، منتظریم ببینیم 
چه اتفاقی خواهد افتاد. لذا فعلا فضای اجتماعی 
و سیاسی کشور را رصد می کنیم و هنوز وارد این 
تصمیم گیری نشدیم. حسین مرعشی در خصوص 
نوع نگاه جامعه به مقوله انتخابات به »آرمان ملی« 
گفت: جامعه یک کل واحد نیست؛ بخش بخش 

است و نظرات متفاوت است. اینکه بخشی از 
مردم به بی اثربودن انتخابات تاکید دارند که باید 
از حداقل فرصت ها برای بهبود اوضاع استفاده 
کرد. در نتیجه خیلی زود است که از هم اکنون 
در مورد انتخابات آینده قضاوت کنیم. دبیرکل 
حزب کارگزاران سازندگی بیان کرد: منتظر 
سیاست های کلی نظام هستیم و این سیاست ها بر 
نوع رویکرد انتخاباتی اصلاح طلبان می تواند تاثیر 
بگذارد. همیشه ابتدا سیاست های کلی انتخابات 
تبیین می شود و سپس گروه ها و جبهه های 
سیاسی وارد تصمیم گیری می شوند. مرعشی در 
خصوص برخی تغییرات در جبهه اصلاح طلبان و 
احتمالا رایزنی با »بهزاد نبوی« برای ادامه حضور 
اظهارکرد: اساسا هنوز ۱5 نفر اشخاص حقیقی 
جبهه تعیین نشدند تا ترکیب کلی مشخص 
شود و هیچ بحثی هم در هیچ موردی نشده و به 
جهت دستورالعمل ها و آیین نامه ها در مرحله  ای 
هستیم که احزاب باید پیشنهادهای خود را در 
مورد ۱5 نفر عضو حقیقی بدهند و بعد از اینکه 
این پیشنهادات داده شد کمیته ۹نفره وارد شور 
شده و ترکیب نهایی ۱5 نفره را تعیین می کند. 
این فعال سیاسی در ارتباط با پیشنهاد جلوگیری 
از حضور افرادی که سه دوره یا بیشتر نماینده 
مجلس بودند در انتخابات تصریح کرد: تصور 
نمی کنم این پیشنهاد در مجلس رای بیاورد و 

هنوز هم در صحن مطرح نشده است. 

اصلاح طلبان مسئول اسیدپاشی به چهره زنان در دهه 60 بودند؟

پایانسکوتموسویخوئینیها
 پاسخ فرزند موسوی خوئینی ها به ادعای محمدرضا باهنر: اسیدپاشی به خانم های بی حجاب، اصلا سابقه ای در دوران امام)ره( ندارد. 

ولی اگر آقای باهنر نسبت به این موضوع اطّلاعی دارند؛ با ذکر تاریخ و مدرک معتبر اعلام کنند
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امروز، 

 روز طلایی 
جمهوری اسلامی است

طرح ارتقای امنیت زنان هنوز به نتیجه نرسیده است. 
دیروز عضو فراکسیون زنان مجلس لایحه پیشگیری از 
آسیب دیدگی و ارتقای امنیت زنان در برابر سوءرفتار را 
تکمیل کننده قانون حمایت از خانواده دانست و گفت: یکی 
از مطالبات پرتکرار رهبری مساله مقابله با ظلم علیه زنان 
است. شاید اگر تاکیدات ایشان وجود نداشت هیچگاه چنین 
لایحه ای در دستور قوه قضائیه و دولت قرار نمی گرفت و به 
مجلس نمی رسید. امروز هم مجلس به پشتوانه همین نگاه 
فکری است که به دنبال تصویب این لایحه است. زهرا شیخی 
با اشاره به روند رای گیری کلیات این لایحه در صحن علنی 
مجلس گفت: امروز می تواند روز طلایی در جمهوری اسلامی 

باشد و یکی از گره های قدیمی جامعه باز شود. 

    
 توقف

  طرح عفاف 
و حجاب مجلس

طرح حجاب مجلس چه سرانجامی داشت؟ نماینده مردم 
همدان و فامنین در مجلس از توقف طرح عفاف و حجاب 
خبر داد. حجت الاسلام احمدحسین فلاحی، نماینده مردم 
همدان و فامنین گفت: بحث عفاف و حجاب در چند ماه اخیر 
مورد دغدغه مردم متدین بوده و مطالبه ای از طرف مردم در 
پی داشته است چراکه بیش از ۹۹ درصد مردم ما متدین 
هستند. وی با بیان اینکه در این زمینه یک برنامه ریزی 
از طرف دشمن در بعُد سیاسی و امنیتی انجام گرفته که 
به دغدغه مسئولان تبدیل شده است، ادامه داد: قوانینی 
پیرامون عفاف و حجاب در کشور داریم و طبق قوانین باید 
عمل شود. اگر در جایی خلأ قانونی وجود داشته باشد، 

مجلس باید وارد شود. 

نتخابات چگونه خواهد بود؟ علی  استقبال مردم از ا
مطهری، نماینده سابق مجلس گفت: اگر مردم احساس 
کنند که تغییر رویه ای ایجاد شده است، در انتخابات حضور 
پیدا می کنند. اقدامات اخیری که صورت گرفته اگر ادامه 
پیدا کند می تواند امیدی در مردم ایجاد کند و احساس کنند 
که افق جدیدی باز شده است و امیدی به اصلاح امور وجود 
دارد. برای نمونه، برقراری رابطه با عربستان، توافق با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، حل مشکل پول های بلوک شده و 
زندانیان دوتابعیتی در دوطرف، اگر ادامه پیدا کند و مردم 
احساس کنند که بناست روابط ما با دنیا بهبود پیدا کند، 
تحریم  ها برطرف شده و برجام احیاء شود، در این صورت 

مشارکت شان قابل قبول خواهد بود.

شروط
 پرشورشدن

 انتخابات

احمد علیرضابیگی: 
 قانون انتخابات محدودکننده 

دامنه انتخاب مردم است
 آیا مجلس فعلی تکرار می شود؟

اواخر هفته گذشته بود که سخنگوی 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در 
مجلس، از بررسی موادی از طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس در نشست این 
کمیسیون و موافقت اعضای کمیسیون 
با ممنوعیت ثبت نام داوطلبانی که تجربه 
سه دوره نمایندگی را در کارنامه خود 
دارند، خبر داد. طرحی که در مجلس دهم 
نیز در صحن رای آورد و سپس شورای 
نگهبان آن را مغایر قانون اساسی دانست 
و با آن مخالفت کرد. به نظر می رسد از 
آن جا که یک قانونگذار هرچه تجربه 
قانونگذاری بیشتری داشته باشد به طور 
قطع تسلط بیشتری در تدوین قوانین 
و ضوابط و مقررات دارد، تصویب چنین 
طرحی را می توان امری پرحاشیه در 
عرصه قانونگذاری برشمرد. همچنین با 
توجه به انتخابات پیش رو در سالجاری 
و اصل مشارکت حداکثری مردم در پای 
صندوق های رای، این مصوبه می تواند 
موجبات محدودشدن حضور را در پی 
داشته باشد. »خبرآنلاین« در گفت وگو 
با احمد علیرضابیگی عضو کمیسیون امور 
داخلی کشور و شوراهای مجلس یازدهم، 
این موضوع را در میان گذاشته و نظرات 

وی را در این خصوص جویا شده است.
امور  کمیسیون  مصوبه  طبق   
داخلی کشور و شوراها در مجلس، 
ثبت نام داوطلبانی که تجربه سه دوره 
نمایندگی را در کارنامه خود دارند 
ممنوع می شود، اگر چه این طرح هنوز 
در صحن مورد بررسی قرار نگرفته، 
اما با توجه به انتخابات پیش رو در 
اسفندماه امسال، ولی تصویب چنین 

طرحی چه اهدافی را دنبال می کند؟
من هم شنیده ام که چنین موضوعی 
مطرح شده ولی به طور کامل در جریان 
آن نیستم که کمیسیون آن  را تصویب 

کرده یا خیر.
  این موضوع در سال ۹۸ هم مطرح 
شده بود که مورد مخالفت شورای 

نگهبان قرار گرفت.
با توجه به سابقه قبلی در طرح اصلاح 
قانون انتخابات در آن زمان، مجلس چنین 
طرحی را در صحن تصویب کرد، ولی 
شورای نگهبان به دلیل مغایرت این طرح 
با قانون اساسی، آن را رد کرد. من تعجب 
می کنم با چنین سابقه ای مجددا آن  را 
تصویب کرده اند. این طرح، محدودکننده 
دامنه انتخاب مردم است، در قانون اساسی 
صرفا در مورد رئیس جمهور یک چنین 

طرحی داریم.
  در زمانی که ما خواهان مشارکت 
چنین  تصویب  هستیم  حداکثری 

طرحی چه آثاری به دنبال دارد؟
طبیعی است که در میزان مشارکت 
مردم تاثیر منفی خواهد گذاشت و خیلی 
از مردم را از صندوق رای دور خواهد کرد. 
یعنی کسانی که قدرت رای آوری دارند و 
می توانند آرا مردم را جذب کنند، اگر در 
صحنه نباشند، مشارکت محدود می شود. 

  چرا؟
چون به دلیل تضاد منافع نمایندگان 
به دلیل این تعارض منافعی که پیش 
می آید در عمل نمی توانند قانون خوبی 
را از تصویب بگذرانند. ان شاءا... به موقع در 
اصلاح قانون اساسی این موضوع به صورت 

خاص باید مورد توجه قرار بگیرد.
  چنین تصمیمی خلاف حرکت 

حزبی نیست؟
یک  چون  است،  همین طور  چرا 
جریان سیاسی حاضر نمی شود چنین 
محدودیتی برای خودش ایجاد کند و 
چهره های کارآزموده و توانمند خود را از 
حضور در مجلس محروم کند. عجیب 
آن است که در این طرح، به سابقه آن در 
سال ۹۸ توجه نشده و این طرح حتما در 
صحن رای نخواهد آورد. با توجه به اوضاع 
کنونی کشور، خیلی از سیاسیون معتقدند 
که بهتر است از افراد کارآزموده و باتجربه 
برای بهبود اوضاع استفاده شود. ولی الان 
موضوع جدی این است کسانی که سه دوره 
نمایندگی مجلس را دارند و مورد اقبال 
مردم هستند، چرا باید از صحنه حذف 
شوند، دلیلی برای این  کار وجود ندارد که 
ما مردم را از انتخاب کاندیدای متخصص 
و شایسته محروم کنیم. اساسا هر کاری 
که دامنه انتخاب مردم را محدود کند، 
حتما در فرآیند دموکراسی و مردم سالاری 

نمی تواند مقبول باشد.
  واقعا چرا نباید نیروهای باتجربه 

وارد مجلس شوند؟
نگاه  باید  مجلس  بر  حاکم  نگاه 
کارشناسی باشد. باید امین و مورد وثوق 
مردم بودن نماینده برای انتخاب، باید 
ملاک باشد. بعد هم نباید کاری کنیم 
که مردم از انتخاب نماینده خوش نام و 
کارآزموده محروم شوند. در این صورت 
مجلس  به   را  افرادی  می شوند  ناچار 
بفرستند که کارآیی لازم را نخواهند 

داشت.

»آرمان ملی« شرایط جامعه در سال منتهی به انتخابات را بررسی می کند

موانع انتخابات مشارکتی 
      حسین مرعشی:  رویکرد انتخاباتی اصلاح طلبان منوط به سیاست های کلی نظام است


